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  في تعديل تناقضات إدراك الذات لدى طالبات المرحلة الاعدادية ةالمعرفي يةتأثير إعادة البن
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 يهدف البحث الحالي الى:
، في تعديل تناقضات إدراك الذات لدى طالبات المرحلة الإعدادية ةالمعرفيية عادة البنإعلى وفق أسلوب قائم  إرشاديالتعرف على تأثير برنامج  .1

إذ تم اختيار عينة بلغ  وقد تحدد مجتمع البحث بطلبة الدراسة الإعدادية في محافظة البصرة  (1985لـ)هيغنز، تبنت الباحثة مقياس الذوات
( طالبة 12وزعت على مجموعتين ) ة( طالبة، تم اختيارها بصورة قصدي24وطالبة. أما العينة التجريبية فقد تكونت من ) ا  ( طالب856)حجمها 

الذات عند طالبات مرحلة  إدراك في وجود تناقضاتوأشارت نتائج البحث إلى ( طالبة في المجموعة التجريبية 12في المجموعة الضابطة و )
 الذات عند الطالبات إدراكقضات ( ذو تأثير في تعديل تناةالمعرفي يةوأن البرنامج الإرشادي وفق أسلوب ميكنبوم )إعادة البن الدراسة الإعدادية

 ذوات تناقضات إدراك الذات. 
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Title of Thesis: 

The Impact of Cognitive Reconstruction on Modifying Contradictions of Self- discrepancy among 

Female Students in the Preparatory Stage 

Abstract of Thesis: 

The current research aims to: 
The current research aims Identifying the impact of guidance based on the method of cognitive reconstruction 

in modifying the contradictions of self-discrepancy among female students in the preparatory stage. the 

researcher adopted the scale of Huygens (1985) and applied it to the sample of the current research. range of 

activities and the special training in the method of cognitive reconstruction, being more appropriate than other 

techniques in modifying the contradictions of self-perception. 

The basic research sample consisted of (856) male and female students in Basra Governorate schools for As 

for the experimental sample, it consisted of (24) female students, were randomly selected in two groups, (12) 

in the control group and (12) in the experimental group. Moreover ,the results of the research The existence 

of self-discrepancy discrepancies among female students in the preparatory stage and the cognitive-learning 

program according to Meichenbaum (The cognitive reconstruction) has an effect in modifying the self-

discrepancies of female students with self-discrepancy. 

 

 


